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La temporada de caça de parany s’ha iniciat d’una forma alarmant a causa 
de les actuacions de la Fiscalia contra els practicants de la caça de tords 
pel mètode del parany, instigada pel GECEN. Havent-se produït més de 
74 denúncies, de moment.

La història ens conduïx que la pràctica de la caça del parany forma part 
de la caça tradicional de la nostra Comunitat Valenciana i, per tant, és un 
element que ha de ser reconegut com a part de la nostra tradició i valorada 
en el seu just terme. Per tant caldria distingir entre l’interés a regular una 
situació d’una pràctica històrica, i la intenció de fer-la desaparéixer, com 
podria deduir-se de certes actituds recents.

A més, la caça tradicional de captura de tords en parany és una activitat 
cinegètica, molt arrelada i que està present en moltes comarques 
de la província de Castelló i de la Comunitat Valenciana des de temps 
ancestrals.

La seua pràctica és un art que s’hereta de generació en generació, que 
ha perdurat en les terres valencianes i en altres comarques d’Aragó, 
Catalunya i de la veïna França, a pesar de les pressions que ha patit en 
estos últims temps, especialment des de l’entrada en la UE i per l’aplicació 
de la Directiva d’Aus. El parany és, per la seua singularitat, una tradició 
amb un gran solatge rural, a més de contribuir als senyals d’identitat del 
poble valencià, que es fa mereixedor d’un lloc d’honor en l’ampli inventari 
de les tradicions valencianes.

D’altra banda, l’Associació APAVAL des del 2004, anualment, realitza 
estudis, l’execució del qual està recolzada en l’article 58.c) de la Llei 
16/2007, i emparada en l’article 13 de la Llei 13/2004, de caça de la 
Comunitat Valenciana. Estudi que pretén ser un nou pas en l’obtenció de 
dades científics, que concretament proven la innocuïtat de les substàncies 
denominades QX-08 i llampugues-08 en la captura. I després, en el seu 
posterior alliberament de les aus que accidentalment resulten atrapades en 
els paranys. Així mateix, este estudi tracta de provar que el funcionament 
d’estos productes és correcte, i que amb unes mesures de control eficaç 
poden complir les quotes de captures establits i la no afecció a altres 
espècies no cinegètiques.

És per açò que l’evolució natural del parany s’encamina a assegurar 
la selectivitat de la caça per mitjà del criteri del caçador; a assegurar la 
innocuïtat, per mitjà de tècniques i productes adequats, sobre aus no 
cinegètiques alliberades i finalment a assegurar un quota màxima ajustada 
al concepte del dret europeu de xicotetes quantitats.

Per tant hem iniciat un treball de caràcter institucional, que esperem tinga 
el respatller dels ajuntaments i de tots els partits de l’arc parlamentari en 
les Corts Valencianes i que es plasme en iniciatives de defensa als nostres 
paranyers.

Per tot això el Grup Popular sol·licita l’adopció dels següents

ACORDS

1. Sol·licitar de la Conselleria de Cultura, la declaració de la caça del 
parany com un element de la cultura tradicional valenciana, als efectes del 
que preveu la normativa vigent.
2. Instar a les Corts Valencianes a què, de forma urgent, adeqüen la Llei 
vigent en matèria de caça i que es regule la pràctica de caça del parany 
per a la temporada 2009, d’acord amb els estudis científics aportats per 
AP A VAL I els resultats obtinguts en els paranys científics autoritzats per 
la Conselleria en el 2008.
3. Sol·licitar de la Conselleria de Medi Ambient, Aigua, Urbanisme i Vivenda, 

la col·laboració amb APAVAL per a:
a) Establir les estructures que faciliten la relació entre els distints 
caçadors de parany.
b) Fomentar la formació i qualificació obligatòria dels paranyers en els 
aspectes ambientals i de protecció d’espècies, que comporta la caça 
del parany.

4.Traslladar d’estos acords al Govern Valencià.

Traslladar el present acord al Molt Honorable Sr. President de la Comunitat 
Valenciana, a l’Honorable Sr. Conseller de Medi Ambient, Aigua, Urbanisme 
i Vivenda i a l’Honorable Consellera de Cultura i Esports.

Sotmessa la proposta a votació s’aprova per vuit vots a favor, i una 
abstenció del Sr. Viol Zaragozà.

16é. INFORmES I DECRETS D’ALCALDIA. 
S’adone al ple dels següents decrets:
1/ El Sr. Alcalde cedeix la paraula al Sr. Sales Sales el qual informa al ple 
que s’han contractat quatre treballadors amb la subvenció del PAMER 
i que han netejat la senda del Tossal Gros ja que per la gent que va a 
caminar pot ser interessant el recórrer-la. També comenta que ara aquests 
treballadors estan netejant pel voltant del poble. Continua explicant que 
fa un mes i mig es van netejar  les voreres del camí de Torreblanca amb 
maquinaria de la Diputació. Per finalitzar comenta que sobre els purins, 
l’equip de treball que porta aquest tema, ja ha triat una empresa per 
desenvolupar la planta de biogàs i que el segon pas serà fer una consulta 
popular si pot ser abans de les festes d’agost  per veure si la gent del 
poble està d’acord en la instal·lació d’aquesta al terme de les Coves.

2/ El Sr. Alcalde cedeix la paraula al Sr. Ripollés Gascó el qual informa al 
ple sobre els pressuposts participatius i comenta que s’ha fet arribar als 
veïns una enquesta per a decidir la inversió dels POYS 2010 en el casc 
urbà, i vol animar a la gent per que participe. També comenta sobre el 
treball, dur, que ha fet la comissió participativa de festes per a preparar-
les  i aprofita per donar les gràcies a la gent que ha col·laborat. El Sr. 
Ripollés Gascó informa que la presentació es farà el vuit d’agost i espera la 
participació de tots els veïns i veïnes als actes que s’han programat i, una 
vegada més, donar les gràcies a totes les persones que han col·laborat 
en aquesta tasca.

3/ El Sr. Alcalde cedeix la paraula a la regidora Sra. Montull Rodrigo, la qual 
informa al Ple  de la proximitat de les festes i la pròxima conclusió de la 
primavera cultural amb uns actes programats a l’agència de lectura,  amb 
audicions i, com a últim acte un taller d’indumentària. També comenta que 
tota la programació inclosa en aquesta primavera cultural no ha costat 
més de mil euros, tot gràcies a la col·laboració de molts voluntaris, als 
quals vol agrair la seua dedicació.

4/ La Sra. Montull Rodrigo informa al Ple que està quasi complert el 
programa “Major a casa” i quede una plaça lliure, i una persona ha sigut 
contractada per l’empresa que preste el servei.
5/ La Sra. Montull Rodrigo  llig el següent informe:

El curs escolar ha finalitzat i les obres de reforma de la part vella del Col·legi 
La Moreria segueixen sense començar.

Les últimes informacions de què disposa l’Ajuntament i facilitades per 
la Direcció Territorial a fi de curs ( mes de juny), són que el desitjat i 
esperat projecte de Reforma de la part vella del nostre centre, encara 
s’està redactant ( després de 6 anys ) i que qualsevol novetat ens serà 
comunicada d’immediat. Ens diuen que estem tranquils, que tot expedient 
té el seu procediment a seguir i que tot va segons lo planificat, però que 


